
STRÁŽOVSKÁ  VYHLÍDKA  ZDOBÍ  OBÁLKU  KN IHY  
Vyhlídka, kterou vybudovali strážovští 

turisté na Vinném vrchu, je od roku 2009 

úžasným vyhlídkovým místem a častým 

cílem vycházek Strážováků. Plzeňské 

nakladatelství Starý most nedávno vydalo 

knihu s názvem „Nejkrásnější fotomísta 

Plzeňského kraje, Šumavy a Brd“.  

Je nám velikou ctí, že mezi tyto ráje pro 

fotografy autoři publikace zařadili také 

strážovskou vyhlídku. Ba co více, pohled na 

Strážov zdobí i obálku knihy. Každého 

místního patriota zahřeje na duši fakt, že 

naše vyhlídka byla zařazena po bok 

pohádkového švihovského hradu, Baarova 

pomníku na Výhledech či pomníku 

Adalberta Stiftera nad Plešným jezerem.  
 

POZVÁNKY NA ZAJÍMAVÉ PŘEDNÁŠKY O PŘÍRODĚ  

✓ Myslivecký spolek Strážov srdečně zve na besedu s pracovníkem Správy Národního 

parku Šumava Ing. Janem Mokrým, jejímž tématem budou vlci. Akce se uskuteční  

v pátek 26. dubna 2024 od 18.00 hod. v zasedací místnosti na radnici. 

✓ Myslivecký spolek Strážov a Česká společnost ornitologická zvou všechny své 

příznivce, děti, rodiče a přátele přírody na terénní přednášku ornitologa a zoologa  

Ing. Jiřího Vlčka.  Akce se koná v sobotu 11. května 2024 od 8.30 hodin u myslivecké 

chaty v Mladoticích. Zájemci uvidí odchyt zpěvných ptáků v terénu včetně jejich 

kroužkování a dozví se mnoho zajímavých věcí ze života ptactva. Pro děti budou připraveny 

hry a soutěže o přírodě.  

PŘIJĎTE SI POSLECHNOUT NOVINKY Z DOPRAVY  

Město Strážov pořádá veřejné školení řidičů, které se 

uskuteční ve čtvrtek 25. dubna 2024 od 18.00 hod. 

v zasedací místnosti na radnici.  

Odborný lektor autoškoly vás seznámí s novinkami 

v pravidlech silničního provozu a dalšími aktualitami 

v této oblasti. Akce je bezplatná, srdečně zveme veřejnost.  

 

 

 
 

 

OSLAVY 500 LET OD UDĚLENÍ  MĚST SKÝCH PRÁV  
Na letošní rok připadá veliké výročí. Strážov byl totiž v roce 1524 povýšen na město a z toho 

vyplývá, že letos oslavíme 500 let od této významné události. U příležitosti oslav 

uspořádáme také setkání místních rodáků, kteří se vždy do svého rodného města rádi vraceli 

a vracejí. Akce se uskuteční ve dnech 24.–26. května.  

V pátek oslavy zahájí večerní besedy v místní sokolovně. Promítány budou mimo jiné 

historické fotografie Strážovska a žáci místní školy zde povypráví o své nedávné cestě do 

Londýna. 

Hlavní program obohacený o četné doprovodné akce je plánován na sobotní odpoledne na 

náměstí, kde bude umístěn velkokapacitní stan. Připraveno je posezení při hudbě několika 

hudebních žánrů. Na prvním stupni základní školy budou vystaveny školní fotografie. Při 

pohledu na staré snímky si zcela jistě nejeden místní rodák se slzou v oku zavzpomíná na 

dětská léta strávená v kraji pod Prenetem. Další výstavy budou probíhat na radnici. Zde se 

budete moci pokochat fotografiemi Josefa Kodyma, které doplní tradiční výrobky místních 

krajkářek. Po více než třinácti letech od nálezu strážovského pokladu se tento unikát na 

krátký čas vrátí do Strážova. Stříbrné mince byly péčí odborníků ze Západočeského muzea 

v Plzni kompletně vyčištěny a zdokumentovány. Návštěvníci uvidí celý nález, tedy 182 

stříbrných mincí. Jsou mezi nimi i vzácné groše, takzvané kontramarky. Po Strážově bude 

vyznačena okružní poznávací trasa, na níž budou vystaveny fotografie dokumentující 

historický vzhled jednotlivých míst. Žáci místní školy navíc k jednotlivým místům 

namluvili naučné texty plné zajímavých informací, které budou jednoduše dostupné 

prostřednictvím přiložených QR kódů. Zkrátka nepřijdou ani děti. Ty se mohou těšit na 

turistický vláček, který bude vozit zájemce na okružní trase po Strážově. Konečně tak do 

našeho města přijede vlak. To, co se nepodařilo našim předkům na konci 19. století, kdy se 

železniční tratě Strážovu vyhnuly, se snad alespoň na chvilku povede naší generaci. 

Na neděli je pak plánována „dopitná“ při hudbě, kterou zajistí Radek Fiala. Od 16.00 hod. 

se v kostele uskuteční rodácká mše svatá, kterou bude celebrovat plzeňský biskup  

Mons. Tomáš Holub. Touto akcí třídenní oslavy vyvrcholí. Našim největším přáním je, 

aby vyšlo počasí a Strážováci mohli důstojně oslavit toto významné výročí.  

Prosíme všechny občany, aby pozvali své známé a příbuzné z řad rodáků a přátel Strážova, 

proto také k občasníku přikládáme dvě pozvánky. Není totiž v silách a možnostech města 

pozvat všechny místní rodáky, proto jsme zvolili tuto formu a věříme, že nám s tím 

pomůžete. Pozvánky jsou také volně k dispozici na městském úřadě. Podrobný program 

třídenních oslav je na přiložené pozvánce. 
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Rekordní odezvu měla naše otázka 

z minulého zpravodaje. Správnou odpověď 

nám poslalo 14 čtenářů. Všichni poznali, že 

uvedená nemovitost stojí ve Vitni. Někteří 

ještě doplnili, že má čp. 36 a po chalupě se 

tam říká „u Kovářů“. Ze správných 

odpovědí byla vylosována výherkyně Julie 

Denková ze Strážova, která si může na 

radnici vyzvednout slíbenou odměnu. 

Máte-li chuť se zúčastnit dalšího kola 

soutěže, stačí vyplněný kupón vhodit do 

konce května do schránky na radnici.  
 

-------------------------------------------------------------------------------------- 

SOUTĚŽNÍ KUPÓN  (OBČASNÍK Č. 103)
 

Uvedená nemovitost stojí v .................................. 
  

Jméno: ...........................................................        Příjmení: .................................................................. 
 

Adresa: .....................................................................................................................................................  MASOPUSTU SE LETOS DLE SČÍTÁNÍ 
ZÚČASTNILO 320 MASEK 

NEJVÍCE SLYŠET BYLA POČETNÁ 
SKUPINA HOKEJOVÝCH FANOUŠKŮ 

PRŮVOD SE HEMŽIL TAKÉ 
POSTAVIČKAMI Z POHÁDEK V PRŮVODU NECHYBĚLI ANI 

FILMOVÍ HRDINOVÉ 

NĚKDO PŘIŠEL PĚŠKY, JINÍ  
Z DOMOVA VYTÁHLI I BĚŽKY 



 

 

 
 

Stanislav Kalivoda nabízí odborné konzultace  
každou středu odpoledne ve spolkové místnosti  na strážovské radnici . 

tel: 737 165 987 

e-mail:  stanislav.kalivoda@generaliceska.cz  

 

NOVÝ DOPRAVNÍ AUTOMOBIL PRO VITEŇSKÉ  HASIČE 
 

Na začátku ledna byl po dlouhém časovém 

prodlení s dodáním konečně převzat nový 

dopravní automobil pro SDH Viteň. Jedná 

se o osmimístné vozidlo na podvozku 

Mercedes Benz Sprinter s prostorem pro 

uložení nákladu a celkovou přípustnou 

hmotností 5 500 kg. Pořízení tohoto vo-

zidla podpořilo svými dotačními pro-

středky Ministerstvo vnitra ČR (450 tisíc 

Kč) a Plzeňský kraj (300 tisíc Kč). 

Dodavatelskou firmou, která vzešla z ve-

řejné zakázky, byla ostravská společnost 

HAGEMANN a.s. Auto stálo celkem 

2 590 610 Kč, přičemž zbytek po odečtení 

dotací hradilo město ze svého rozpočtu.  

Slavnostní žehnání nového 

hasičského auta spojené 

s taneční zábavou kapely 

BK Band plánují viteňští 

hasiči na sobotu 8. června 

od 13.00 hod. Srdečně je 

zvána široká veřejnost. 

V letošním roce jsme byli 

úspěšní s dotační žádostí na 

pořízení automobilu pro 

SDH Zahorčice. I hasiči ze 

Zahorčic se tak mohou těšit, 

že do jejich garáže během 

pár měsíců přibude nové 

vozidlo.   
 

Vážení spoluobčané! 

Médii proběhla v uplynulých týdnech informace 

o pokutě, kterou dostala Strážovská čerpací 

stanice s.r.o. od České obchodní inspekce. Prosím věnujte chvilku a přečtěte si těchto pár 

řádků, abyste pochopili, jak se i poctivý obchodník může stát terčem takovéhoto trochu 

nespravedlivého nařčení. 

V červenci loňského roku opravdu vzorek benzínu odebraný Českou obchodní inspekcí  

na provozovně naší čerpací stanice nevyhovoval normovaným parametrům. Konkrétně  

se jednalo o to, že v množství ethanolu byla zjištěna hodnota 5,51 %, přičemž maximální 

hodnota byla podle ČSN 5,21 %. Okamžitě byl zastaven výdej PHM a neprodleně jsme  

o tomto informovali našeho výhradního dodavatele pohonných hmot firmu Agropodnik 

Domažlice a.s. V součinnosti s vedením této společnosti bylo provedeno odčerpání 

veškerých nevyhovujících pohonných hmot a byly realizovány další kroky směřující 

k obnovení provozu čerpací stanice. Veškerý nevyhovující benzín byl předán k likvidaci  

do skladu společnosti ČEPRO a.s. v Třemošné. Následně byl proveden závoz nových 

pohonných hmot. Zde již bylo vše v souladu s normami a mohl být tedy obnoven prodej. 

V součinnosti s našim dodavatelem pohonných hmot jsme provedli šetření, abychom zjistili, 

jakým způsobem došlo k této nepříjemné záležitosti. Benzín byl totiž odebrán přímo z daňo-

vého skladu společnosti ČEPRO a.s. v Třemošné. Bylo prokazatelně odhaleno, že chyba 

byla na straně ČEPRA, kde došlo k technickým problémům při domíchávání ethanolu do 

benzínu. Ihned jsme iniciovali osobní jednání, při němž zástupci ČEPRA svoji chybu uznali 

a z tohoto důvodu byly naší čerpací stanici uhrazeny veškeré náklady spojené s touto 

záležitostí (pokuta, likvidace PHM atd.). Paradoxem je skutečnost, že společnost ČEPRO je 

v podstatě státním podnikem, neboť jediným akcionářem je Ministerstvo financí ČR. Česká 

obchodní inspekce, která kontrolu provedla a následně vyměřila pokutu, je orgán státní 

správy podřízený Ministerstvu průmyslu a obchodu ČR. Takže zkráceně řečeno – jedna 

státní instituce nám dodala pohonné hmoty, které nesplňovaly normy, a druhá nám za to 

„napařila“ pokutu … 

To však již nyní média nezveřejňují a my jsme bohužel prezentováni jako nepoctiví 

obchodníci. Z pozice provozovatele místní malé čerpací stanice nás tato záležitost velice 

mrzí, neboť prvořadou zásadou při nákupu pohonných hmot byla vždy záruka kvality. 

Strážovská čerpací stanice je majetkem města a nemáme sebemenší důvod podvádět nebo 

případně nakupovat pohonné hmoty pochybné kvality za účelem obohacení jednotlivce. 

Na okraj bych chtěl jen zmínit skutečnost, že od letošního roku se benzín s přídavkem až  

10 % ethanolu u nás normálně prodává (změnily se normy) a v mnoha státech Evropské 

unie se tento benzín prodává již mnoho let. Podle rozsáhlých testů v Německu se může do 

benzínu přidat až 15 % etanolu, aniž by to mělo negativní vliv na motor vozidla. Avšak  

to nic nemění na faktu, že platná pravidla a normy by se měly dodržovat. 

Podobná vyjádření jsem rozeslal všem novinářům, kteří o nás šíří nepravdy typu: „ve Strá-

žově netankujte …“, ale od žádného z nich jsem se nedočkal ani sebemenší reakce. Věříme, 

že vy jako naši stálí zákazníci na nás nezanevřete a využíváním služeb naší čerpací stanice 

přispějete k zajištění fungování Strážovské čerpací stanice s.r.o, která je stoprocentně 

vlastněna městem. Vedení města bere provoz čerpací stanice jako jednu ze součástí služeb 

našim občanům, a i přes ztrátovost provozu se ji snaží udržet. 

Ing. Josef Rousek 

NOVÝ DOPRAVNÍ AUTOMOBIL MERCEDES 

PŮVODNÍ VOZIDLO AVIA Z ROKU 1987 

NOVÝ DOPRAVNÍ AUTOMOBIL MERCEDES 

mailto:stanislav.kalivoda@generaliceska.cz


CO SE NA STRÁŽOVSKU  UDĚLALO  V  ROCE 2023?  

❖ Oprava sociálního zázemí na prvním stupni základní školy – projekt byl zaměřený 

na dlouhotrvající problémy s vlhkostí zdiva na obecné škole. V rámci této akce byla 

realizována opatření za účelem eliminace zdrojů vlhkosti a byla provedena kompletní 

rekonstrukce záchodů a přilehlého zázemí v přízemí objektu. Práce provedla firma 

RUTSTAV s.r.o. ze Sobětic. Celkové náklady byly přes 2,4 mil. Kč, přičemž 300 tisíc 

přispěl Plzeňský kraj ze svého havarijního programu.  

❖ Výměna oken na prvním stupni základní školy – okna na obecné škole byla ze druhé 

poloviny sedmdesátých let minulého století a pomalu již dosluhovala. Proto jsme se 

rozhodli okna v několika etapách vyměnit za nová dřevěná eurookna s vakuovým 

trojsklem v souladu s požadavky památkové péče. V průběhu prázdninových měsíců 

bylo vyměněno 26 oken na východní straně objektu. Okna za více než 1,1 mil. Kč 

dodala a namontovala firma VK okenní systémy s.r.o. z Klatov. Na akci jsme čerpali 

dotaci ve výši 450 tisíc Kč z Programu stabilizace a obnovy venkova Plzeňského kraje. 

❖ Nová opěrná zeď v lokalitě bytovek – více než třicet metrů dlouhá opěrná zeď nad 

bytovkou č. p. 267/268 již delší dobu vykazovala známky poškození statiky a postupem 

času dospěla do fáze naprosté devastace. Novou zeď za 942 tisíc korun postavila firma 

LS stavby s.r.o. z Nýrska. Na projekt jsme získali dotaci ve výši 300 Kč z Programu 

stabilizace a obnovy venkova Plzeňského kraje.  

❖ Pořízení požárního přívěsu pro SDH Zahorčice – z Programu rozvoje venkova ČR 

prostřednictvím MAS Ekoregion Úhlava získalo město dotaci na pořízení požárního 

přívěsu pro hašení se skříňovou nástavbou a přenosnou motorovou stříkačkou. Přívěs 

včetně vybavení ve formě profesionální stříkačky typu Fox Rosenbauer jsme zakoupili 

od firmy THT Polička s.r.o. za cenu 960 tisíc korun, přičemž téměř 70 % pokryla 

dotace.  

❖ Vyasfaltování místní komunikace ve Vitni – v rámci pravidelné údržby silnic přišel 

v loňském roce na řadu úsek místní komunikace pod rybníkem ve Vitni. Jednalo se  

o téměř 700 čtverečních metrů komunikace, kde bylo vybudováno nové odvodnění pro 

odvod dešťových vod a následně položen nový asfaltový povrch. Celkové náklady 

stavby byly 2,9 mil. korun a stavební práce provedla firma LS stavby s.r.o.  

z Nýrska. 

❖ Oprava výpustního zařízení na požární nádrži ve Vitni – jednalo se o opravu 

havarijního stavu výpustního zařízení této vodní plochy, neboť toto bylo ve stavu, kdy 

nešlo udržet výšku hladiny na požadované úrovni. Došlo k osazení nového 

prefabrikovaného čapu se stejnou průtočnou kapacitou. Po napuštění se sice vyskytly 

komplikace s propouštěním dna, ale i to je již nyní vyřešeno. Práce za 536 tisíc korun 

provedla firma firma LS stavby s.r.o. z Nýrska. Na akci jsme získali příspěvek od 

Plzeňského kraje ve výši 300 Kč. 

❖ Výměna střešní krytiny na hasičské zbrojnici v Rovné – hasičská garáž a klubovna 

rovenských hasičů sídlí v bývalé pastušce v dolní části návsi. Střechou do objektu 

zatékalo, proto jsme se rozhodli provést celkovou výměnu střešní krytiny, aby nedošlo 

NA RADNICI JE NYNÍ K VIDĚNÍ KLATOVSKÁ MADONA  

Expozice paličkování na strážovské radnici je nyní obohacena o sezónní výstavu díla Libuše 

Kryslové, roz. Kubíkové, která v letošním roce oslavuje významné životní jubileum.  

Strážovská rodačka začala paličkovat v pěti letech. Po škole každý den chodila za svojí 

sestrou Drahoslavou do krajkářské školy. Po uzavření krajkářské školy nikdo paličkování 

nevyučoval. Vzory, které zůstaly na půdě na faře po uzavření krajkářské školy, předal její 

otec Josef Kubík do klatovského muzea, aby se nezničily. V roce 1976 po dohodě  

s Okresním kulturním střediskem v Klatovech byl uskutečněn tříletý experimentální kurz 

paličkování, který vedly sestry společně. Po jeho ukončení pokračovala Libuše Kryslová  

s výukou dvou kurzů pod Městským kulturním střediskem Klatovy. Tento kurz navštívil  

i ředitel Školského ústavu v Praze Ing. arch. Josef Dvorský s učitelkou odborných předmětů 

Ivou Proškovou. Po odborné a technické stránce označili výuku v kurzu jako velmi kvalitní. 

Další kurz vedla Libuše Kryslová ve Švihově, kam dojížděly i ženy z Přeštic a okolí. V roce 

1979 začala spolupracovat s klatovským výtvarníkem Gustavem Fifkou, který vytvořil 

návrhy na obrazy Mateřství, Jaro, Podzim, Oživlý strom. Obrazy putovaly po výstavách, 

všechny byly oceněné. Posledním náročným obrazem je Klatovská madona, jejíž vzor 

vytvořil strážovský rodák Emanuel Holub v roce 1971 pro Libuši Kryslovou. Barvy příze 

jsou dle obrazu v kostele. Obraz posvětil klatovský farář za přítomnosti paní Fifkové  

a Libuše Kryslové. 

Za svůj život se Libuše Kryslová účastnila mnoha národních i mezinárodních výstav (mimo 

jiné v Přerově, Chebu, B. Eisensteinu, na zámku ve Weinbergu atd.) a za své práce získala 

nejedno ocenění. Její práce dělají radost nejen v Čechách, ale i v Rakousku, Německu, 

Americe, Nové Guinei a Austrálii.  

Obě sestry se zasloužily o to, že technika paličkování na Klatovsku nezanikla a pokračuje 

dále. 

LIBUŠE KRYSLOVÁ SE SESTROU A DCEROU NA SETKÁNÍ KRAJKÁŘEK,  
KTERÉ SE VE STRÁŽOVĚ USKUTEČNILO V ROCE 2016 



EXEKUCE JSOU STRAŠÁKEM MNOHA OBYVATEL ČR  

Přestože v České republice postupně ubývá lidí v exekucích, vysoká míra zadlužení některé 

regiony stále trápí. Jedním z nich je například Ústecký kraj. Tam nejsou dnes výjimkou 

oblasti, kde v exekuci je více než 10 % všech občanů. Naopak nejnižší počet osob  

v exekučním řízení vykazuje v současné době Vysočina. Do kolotoče půjček i vysokých 

úroků se přitom není těžké dostat, mnohem náročnější je však z tohoto bludného kruhu 

vystoupit. A jak jsou na tom z tohoto pohledu obyvatelé Strážova? 

Dle dat České exekutorské komory je v současné době v exekuci 46 obyvatel Strážova  

a okolí, což činí 3,4 % všech občanů. Pěti a více exekucím pak čelí 26 z nich, což je každý 

padesátý obyvatel našeho města. V porovnání okolních obcí je na tom nejlépe Javor, kde je 

exekucemi ohroženo 1,4 % obyvatel, a nejhůře pak Čachrov (6,9 %). Nezbývá, než vyjádřit 

naději, že se v tomhle směru budou všude statistická čísla zlepšovat a že se bude všem po 

finanční stránce dařit lépe. 

 

VÝJEZDY JEDNOTKY SDH STRÁŽOV V  ROCE 2023 
16. 02. 2023 – transport pacienta ve Strážově 

09. 04. 2023 – transport pacienta na Patrasce 

10. 06. 2023 – odstranění stromů v Děpolticích 

07. 07. 2023 – záchrana kotěte ze střechy v Lukavici 

12. 07. 2023 – odstranění stromů v Datelově 

12. 07. 2023 – odstranění stromů ve Strážově 

23. 07. 2023 – pátrání po osobě ve Strážově 

24. 07. 2023 – dopravní nehoda v Běšinech 

27. 07. 2022 – pátrání po osobě v Běšinech 

03. 10. 2023 – odstranění stromů v Brtí 

24. 10. 2023 – asistence přistání vrtulníku ve Strážově 

27. 10. 2023 – transport pacienta ve Strážově 

13. 11. 2023 – odstranění stromů v Rovné 

21. 11. 2023 – odstranění stromů na Opálce 

02. 12. 2023 – odstranění stromů ve Blatech 

04. 12. 2023 – dopravní nehoda v Brtí 

12. 12. 2023 – transport pacienta v Lukavici 

21. 12. 2023 – odstranění stromů v Brtí 

25. 12. 2023 – odstranění stromů ve Březí 

Rekordních 19 výjezdů zaznamenali v loňském roce strážovští hasiči. Žádný z výjezdů se 

však netýkal požáru, ale ve všech případech šlo o technické zásahy (odstranění stromů, 

transporty pacientů, pátrání po osobách, pomoc při nehodách atd.). Zhruba čtvrtina výjezdů 

pak byla mimo správní území našeho města. Z uvedeného je patrné, že členové místní 

výjezdové jednotky se rozhodně nenudí. Upřímně děkujeme všem našim hasičům za 

dobrovolnickou a nezištnou pomoc! 

k degradaci celého krovu. Novou plechovou krytinu Ruukki Finnera s celkovými 

náklady téměř tři sta tisíc korun pro nás realizoval Josef Klátil ze Strážova. 

❖ Výměna střešní krytiny na zázemí pro ubytované na koupališti – druhým objektem, 

který vyžadoval neprodlenou nápravu, bylo zázemí pro ubytované v areálu koupaliště. 

Stávající krytina Onduline již byla za hranicí životnosti, proto byla nahrazena 

falcovaným pozinkovým plechem. Zde náklady přesáhly 200 tisíc korun. Práce 

provedla firma Josefa Klátila ze Strážova.  

❖ Oprava kapličky v Lukavici – v majetku města jsou tři vesnické kaple (Rovná, 

Lukavice a Horní Němčice). V loňském roce jsme opravili venkovní fasádu kaple 

v Lukavici a také dokončili úpravu prostranství v jejím okolí. Práce provedla firma 

RUTSTAV s.r.o. ze Sobětic, přičemž celkové náklady byly 595 tisíc korun. 

❖ Nové zázemí na dvoře radnice – uvedený projekt navazuje na nedávnou rekonstrukci 

radnice, při které zůstal bez úpravy radniční dvorek. V loňském roce jsme jej z velké 

čisti vydláždili zámkovou dlažbou a postavili zde dvě dřevostavby, které budou sloužit 

jako zázemí pro místní hospodářství. Na akci se podílelo tesařství Petra Mayera z Běšin, 

pokrývačství Milana Mundla z Vrhavče a firma RUTSTAV s.r.o. ze Sobětic. Celkové 

náklady byly ve výši cca 1,2 mil. Kč.  

❖ Skladovací prostory na hasičském cvičišti ve Strážově – pro účely skladování 

hasičských překážek, terčů a dalšího vybavení byly zakoupeny dva lodní kontejnery  

o velikosti 2,5 x 2,5 x 6 metrů. Jejich umístěním na hasičské cvičiště za rybníkem došlo 

k vytvoření šikovných skladovacích prostor. Cena použitých lodních kontejnerů včetně 

dopravy byla 132 tisíc Kč.  

❖ Obnova portálů na radnici – v rámci této akce došlo v souladu s požadavky 

památkové péče k celkové revitalizaci dvou kamenných portálů u vstupů do radnice. 

Jednalo se o odborné sejmutí nevyhovujících cementových plomb, dočištění povrchu 

kamene, lokální plastické doplnění včetně vyplnění otvorů mezi kamenem a rámem 

vrat. Práce za více než 200 tisíc korun provedl akademický sochař a restaurátor Marcel 

Hron z Rokycan, přičemž téměř 50 % nákladů pokryla dotace od Plzeňského kraje.  

❖ Podpora kulturních akcí – po letech ovlivněných covidovými restrikcemi se opět na 

Strážovsku naplno rozjel kolotoč mnoha kulturních akcí s podporou města. Mimo jiné 

se jednalo o masopustní průvod, hasičské oslavy, tradiční poutě a výstavy, adventní trh, 

cestovatelské besedy a další.  
 

CO SE NA STRÁŽOVSKU  PLÁNUJE  NA ROK 2024? 

❖ Pořízení dopravního automobilu pro SDH Viteň – tento záměr je spíše rekapitulací 

toho, co se v prvních týdnech letošního roku podařilo dotáhnout do zdárného konce. Na 

základě podpory z dotačních programů Ministerstva vnitra ČR a Plzeňského kraje jsme 

pořídili nový dopravní automobil na podvozku Mercedes Benz, který bude sloužit pro 

účely výjezdové jednotky viteňských hasičů. 

❖ Vybudování třetího oddělení mateřské školy – také tento projekt byl dokončen 

v prvním čtvrtletí letošního roku. Během několika měsíců zde proběhly stavební práce 

spočívající v rekonstrukci sociálního zázemí, šaten a dalších prostor bývalé knihovny. 

Stavební práce prováděla firma RUTSTAV s.r.o. ze Sobětic a další doprovodné práce 



živnostníci z regionu. V průběhu ledna byl od klatovského TVARu pořízen nový 

nábytek a v únoru již pavilón obsadily nejmenší děti. 

❖ Nová střecha na třetím oddělení mateřské školy – v souvislosti s celkovou 

rekonstrukcí pavilónu bývalé knihovny a s ohledem na již dosluhující střešní krytinu 

bylo rozhodnuto, že vlnité eternitové šablony budou nahrazeny plechovou krytinou 

Ruukki Monterrey. Práce provedla firma Milana Mundla z Vrhavče v lednu letošního 

roku. 

❖ Oprava zázemí hasičské zbrojnice ve Strážově – stavební akce probíhající na 

přelomu let 2023 a 2024 se zaměří na celkovou obnovu šatem a sociálního zázemí 

(toalety a umývárny) ve strážovské hasičské zbrojnici. Více než čtyřicet let staré 

prostory zázemí již technicky dosluhovaly a nevyhovovaly současným standardům pro 

základny hasičských výjezdových jednotek. Stavební práce provádí firma RUTSTAV 

s. r. o. ze Sobětic a předpokládáme, že do konce dubna bude vše kompletně hotové. 

❖ Rozšíření křižovatky před mostem ve Strážově – v roce 2019 jsme ve spolupráci se 

Správou a údržbou silnic Plzeňského kraje zahájili projekční a přípravné práce na 

rekonstrukci a rozšíření křižovatky před mostem v Káclinku. Nyní jsme konečně na 

startu realizační fáze. Společnost ČEZ Distribuce a.s. provádí přeložku elektrického 

sloupu, v jehož teritoriu bude křižovatka podstatně rozšířena. Vlastní rozšíření 

křižovatky a výstavbu souvisejících chodníků bude realizovat firma Silnice Klatovy a.s. 

Práce by pravděpodobně měly být zahájeny v letních měsících letošního roku.  

O omezeních, které z této stavební akce budou vyplývat, budeme předem informovat. 

❖ Výměna vodovodu v prostoru rekonstruované křižovatky – v souvislosti 

s předchozí stavební akcí jsme se rozhodli v úseku prováděné rekonstrukce vyměnit 

také hlavní vodovodní řad. Ten stávající je z počátku sedmdesátých let minulého století 

a již delší dobu naléhavě volá po výměně.  

❖ Celková rekonstrukce prostor školních družin – na tuto akci se vedení školy podařilo 

získat významnou finanční dotaci z Programu rozvoje venkova ČR prostřednictvím 

MAS Ekoregion Úhlava. Během letních prázdnin bude v rámci tohoto projektu 

provedena celková rekonstrukce dvou tříd využívaných pro potřeby školní družiny.  

❖ Dokončení výměny oken na prvním stupni základní školy – v loňském roce jsme 

zahájili výměnu oken na obecné škole. V letošním roce by akce měla pokračovat 

druhou etapou, v jejímž rámci by měla být vyměněna všechna zbylá okna na objektu 

prvního stupně základní školy. Celkem se jedná o 34 ks oken s vakuovým trojsklem. 

Na akci máme požádáno o dotaci z Programu stabilizace a obnovy venkova Plzeňského 

kraje.  

❖ Nové rozvody tepla na prvním stupni základní školy – také topení v obou našich 

školních objektech pomalu dosluhuje. Proto jsme se rozhodli provést v rámci první 

etapy výměnu všech rozvodů topení včetně radiátorů na obecné škole. Projekt musí být 

vzhledem k provozu školy realizován během prázdnin. 

❖ Vyasfaltování místní komunikace z Patrasky na Krotějov – v rámci pravidelné 

údržby silnic přijde v letošním roce na řadu úsek místní komunikace od tzv. německé 

školy na Krotějov. Jedná se o téměř 750 metrů komunikace, kde bude položen nový 

asfaltový povrch. Na realizaci akce je již uzavřena smlouva o dílo s firmou Silnice 

Klatovy a.s.  

VYBRANÉ PASÁŽE Z OTEVŘENÉHO DOPISU OTCE BISKUPA 
Milé sestry, milí bratři, Otče Ryszarde, 

jste v pořadí třetí farností klatovského vikariátu, ve které v krátké době po sobě konám 

kanonickou vizitaci. Jistě i její součástí byly obvyklé body jako rozhovor se starosty  

a starostkami. Na tom nýrském bych vyzdvihl s velkým poděkováním nejen zájem všech 

spolupracujících starostů o rozhovor a setkání s biskupem, nejen přátelskou a velmi 

vstřícnou atmosféru, ale také vším prostupující otevřený až kamarádský vztah mezi vedením 

jednotlivých obcí a panem farářem Potęgou. Rád touto cestou také vyjadřuji svém 

samosprávám velké poděkování za vstřícné převzetí zodpovědnosti či spoluzodpovědnosti 

za péči o naše kostely. 

K relativně obvyklým součástem vizitace patří i setkání s dětmi ať už ve škole – a já moc 

děkuji za ukázky jak technické, tak krajkářské dovednosti, kterou jsem mohl obdivovat i za 

doprovodu pana starosty ve škole ve Strážově, nebo na faře.  

No a tím se již dostávám k neobvyklostem a mimořádnostem této vizitace. Tou první byl 

oběd u sester františkánek ve Strážově. Bylo to vlastně poprvé a možná i naposledy, kdy 

součástí vizitace bylo setkání s řeholní komunitou. Ale bylo to tak moc dobře, protože sestry 

františkánky nejen bydlí a žijí ve farnosti. Ony jsou do života Vašeho zdejšího farního 

společenství přímo vrostlé, takže je bez nadsázky možné říci, že žijí s farností a pro farnost. 

A to se neprojevuje pouze obrovskou velkorysostí, s kterou na sebe vzaly náklady na opravu 

a rozšíření farní budovy ve Strážově, za což jim moc a moc děkuji, ale především tím, že se 

staly přirozenou, radostnou a také výkonnou a obětavou součástí Vašeho společenství.  

To je něco mimořádného a já z toho mám velikou radost.  

A když jsem se pak ale zeptal, co že místní farní společenství trápí, tak zazněla jen jedna, 

ale o to větší obava: co bude dál, když Otec Ryszard odchází? Na co se máme připravit? 

Vy už nyní to zásadní víte. Knězem, který přijde do Nýrska po Pateru Potęgovi, bude bývalý 

administrátor z Plánice a následně generální vikář plzeňské diecéze Otec Josef Žák. Skvělý 

kněz a vynikající duchovní průvodce. Také ale kněz se zdravotními omezeními, pro kterého 

je nemožné převzít celou farní správu tak, jak to je obvyklé. Proto jsem ve velmi intenzivním 

a otevřeném hovoru s Vaší pastorační radou nastínil cesty, které jsou řešením této situace. 

A jsem přesvědčen, že je to řešení skvělé a pro všechny obohacující. Velkou roli v něm hrají 

naše sestry františkánky. Po dohodě s vedením kongregace zde od podzimu bude působit 

trio mladých sester: sestry Alžběta a Anežka, které již znáte, a také sestra Edit, která se vrátí 

z Olomouce. Nesmírně oceňuji tuto nabídku františkánek, že zde dají důvěru mládí, aby 

společně s Otcem Josefem a Vámi všemi převzali iniciativu v životě z evangelia a jeho 

hlásání. Sestry a bratři, věřím Vám, spoléhám na Vás, jste pro mne a nejen pro mne nadějí 

do budoucna. 

Nemohu svůj dopis ale zakončit jinak než velikým poděkováním Otci Ryszardovi. To on Vás 

během těch dlouhých 13 let svojí kněžskou a pastýřskou službou připravil na tento okamžik 

dospělosti. To on nastartoval mnohé, na co je možné nyní navazovat.  

Otče Ryszarde, ještě se s Vámi neloučím, spoléhám na Vás, že budete průvodcem, rádcem  

a inspirátorem na cestě k nové etapě života této Vámi milované farnosti. Ale chci Vám již 

nyní moc děkovat a jsem moc rád, že 13 let Vašeho kněžského života jste věnoval sestrám  

a bratřím v našem Nýrsku. Bůh Vám odplať vše dobré, co jste zde vykonal. 

Váš biskup Tomáš 



B I S K U P S K Á V IZ I T A CE  A  Z M ĚN Y V E  F A R NO ST I  

Na přelomu ledna a února proběhla 

v naší farnosti biskupská vizitace ze 

strany plzeňského biskupa Mons. 

Tomáše Holuba. Nejvyšší představitel 

diecéze vždy periodicky po určitém 

časovém období vizituje – to znamená, 

že zjišťuje stav pastorační, admini-

strativní a ekonomický jednotlivých 

farností a pomáhá, aby vše bylo  

v pořádku dle směrnic církve. Poslední 

vizitace u nás proběhla před více než 

deseti roky v září 2013, to byl ještě 

biskupem Mons. František Radkovský. 

V rámci letošní vizitace si nejvyšší 

představitel plzeňské diecéze prohlédl také strážovskou školu. Žáci se pochlubili svým 

výsledkem v rámci krajské soutěže Technika má zlaté dno. Své umění předvedly také 

žákyně navštěvující kroužek paličkování. Úžasná ruční práce otce biskupa velmi upoutala  

a s nadšením se zajímal o postup výroby tradičních strážovských krajek. 

Výsledkem letošní vizitace je i určité poselství a nastínění budoucích změn, které nás 

z hlediska farnosti v brzké době čekají. Vše nejlépe vyjadřuje dopis otce biskupa adresovaný 

všem farníkům, jehož zkrácenou verzi vám na protější straně přetiskujeme. Celý dopis si 

můžete přečíst na stránkách farnosti - https://www.farnost-nyrsko.cz/ 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ŽÁCI 9. TŘÍDY LUKÁŠ MAYER A PATRIK 
PRESL SE VZÁCNOU NÁVŠTĚVOU 

ŠIKOVNÉ KRAJKÁŘKY PŘEDVEDLY 
SVÉ UMĚNÍ 

https://www.farnost-nyrsko.cz/


VEŘEJNÁ SBÍRKA NA AUTOMATICKÝ POHON ZVONŮ  
Zvuk zvonů odedávna patřil k české-

mu venkovu. Zvony nechyběly při 

svatbách, křtinách ani pohřbech. 

Oslavovaly válečná vítězství, 

varovaly před vpádem cizích vojsk 

nebo před ohněm. O svátcích i všed-

ních dnech svolávaly věřící k mod-

litbě a odbíjely poledne i klekání. 

Nejinak tomu vždy bývalo ve 

Strážově. Již po staletí se u nás 

v šumavském podlesí do dálky nese 

zvuk bronzového zvonu, který ulil 

Jan Pricquey v Klatovech v roce 

1654. Zvon má průměr 68 cm a váží 

202 kg. Před lety byl vyměněn 

klasický způsob zvonění za systém 

elektrického pohonu. Zvon byl 

poháněn elektrickým systémem 

asynchronního motoru, řetězu a kola 

uchyceného na závěs zvonu. Systém 

zvonění je ale bohužel již zastaralý a v současnosti navíc nefunkční. Proto bychom po 

dohodě s panem farářem rádi pořídili nový automatický pohon. Jednalo by se 

pravděpodobně o pohon zvonu s lineárním motorem, jehož výhodou je přenos hnací síly 

motoru na zvonovou soustavu bez zprostředkujícího převodu, což je bezkontaktní. Zařízení 

pracuje na principu odpuzování kovových předmětů pohybujících se v silovém magne-

tickém poli. Šlo by o moderní řešení, které je šetrné k historickému zvonu. Nejedná se však 

o levnou záležitost, neboť cena celého systému nejspíše přesáhne 150 tisíc korun. Ochotu 

finančně pomoci předběžně vyjádřilo zastupitelstvo města a k dofinancování bychom rádi 

využili také veřejné sbírky.  

Krajský úřad Plzeňského kraje schválil uspořádání veřejné sbírky s tímto účelem. Budete-li 

ochotni přispět na nový automatický pohon zvonů můžete tak učinit zasláním finanční 

částky na speciální účet zřízený 

k tomuto účelu. Jeho číslo je 

6641541349/0800. Můžete při-

spět také hotově do pokladničky, 

která je umístěna na chodbě ve 

druhém patře budovy radnice. 

Kasičky budou zároveň umístěny 

na dostupných místech i při 

oslavách pětisetletého výročí 

města. Sbírka poběží ještě po celý 

zbytek roku. Snad již na přelomu 

let 2024 a 2025 se zvon opět 

rozezní.  

INFORMACE O ODPADOVÉM HOSPODÁŘSTVÍ  

S V O Z  N E B E Z P E Č N É H O  A  E L E K T R O  O D P A D U  

Letos bude svoz proveden v sobotu 13. dubna 2024 z následujících sběrných míst: 

Lukavice (u autobusové čekárny), Rovná (na návsi u kapličky), Opálka (u požární nádrže), 

Zahorčice (na návsi u kontejnerů), Viteň (u dílny bývalého JZD), Brtí (u kravína) a Strážov 

(sběrný dvůr v Káclinku). Na všech sběrných místech musí být odpad uložen nejpozději do 

9.30 hod. Sbírat se budou akumulátory, pneumatiky, barvy, zářivky, lednice, televize  

a veškeré další elektrické spotřebiče. 

S V O Z  V E L K O O B J E M O V É H O  O D P A D U  

V Káclinku u autobusových garáží bude umístěn velkoobjemový kontejner na odpad 

v sobotu 13. dubna 2024 od 8.00 hod. do naplnění kontejneru. Občané tam budou moci 

uložit odpad, který se po jarním úklidu nevejde do popelnic. Do kontejneru nepatří stavební 

suť, bioodpad, železo nebo nebezpečný odpad. Odpad zde rozhodně neumisťujte před 

příjezdem kontejneru! 

S B Ě R  Ž E L E Z N É H O  Š R O T U  

SDH Strážov bude v pátek 12. dubna 2024 od 16.00 hod. provádět po celém Strážově sběr 

železného šrotu, který můžete umístit při komunikacích, kde nebude bránit provozu. 

S V O Z  S M Ě S N É H O  K O M U N Á L N Í H O  O D P A D U  

Kompletní termíny vývozů pro letošní rok jsme vám přinesli již v minulém čísle zpravodaje, 

přesto pro pořádek opakujeme harmonogram vývozu v následujících měsících. 

Vývoz popelnic o objemu 120 litrů: 5.4., 19.4., 3.5., 17.5., 31.5., 14.6., 28.6. a od 12.7. celé 

prázdniny každý pátek. 

Vývoz popelnic o objemu 240 litrů: 5.4., 19.4., 3.5., 17.5., 31.5., 14.6., 28.6., 12.7., 26.7., 

9.8. a 23.8. 

M Í S T N Í  P O P L A T E K  Z A  O D P A D Y  

Konec března byl termínem, do kdy je obecně závaznou vyhláškou o místních poplatcích 

stanovena splatnost poplatku za odpady a za psy. Přestože většina občanů svoji poplatkovou 

povinnost v termínu řádně splnila, našlo se několik poplatníků, kteří ještě nemají závazky 

vůči městu uhrazeny. Vyzýváme proto všechny, kteří zapomněli, aby toto neprodleně 

napravili. Od dubna jsou navíc vyváženy pouze popelnice s platnou známkou na rok 2024. 

Pokud jste zaplatili bezhotovostně, můžete si známku vyzvednout na městském úřadě. 

M A L Á  O D P A D O V Á  O S V Ě T A  

Na sběrné místo bioodpadu u Rovné nepatří pařezy, neboť ty nelze vzhledem k pozůstatkům 

země a kamenů štěpkovat. Jiný odpad (stavební suť, prkna, trámy) už vůbec ne, přesto se 

nám tam čas od času i takový odpad objeví. Dodržujte, prosím, stanovená pravidla. 

Do sběrného místa kartónů ve stodole naproti sokolovně nevhazujte časopisy, noviny ani 

jiný běžný papír. DETAIL NÁDHERNÉHO RELIÉFU ZVONU 

STRÁŽOVSKÝ ZVON BARTOLOMĚJ,  
LIDOVĚ ZVANÝ „BÁRTA“ 



ŠATSTVO SE BUDE OPĚT SBÍRAT V BÝVALÉ SPOŘITELNĚ 
Město Strážov a Svaz zdravotně postižených Strážov pořádají sběr šatstva ve dnech  

8.–12. dubna 2024 v objektu bývalé spořitelny. Otevřeno bude v pondělí a ve středu  

od 8.00 do 16.30 hod., v úterý a ve čtvrtek od 8.00 do 16.00 hod. a v pátek od 8.00 do  

12.30 hod.  Přístup bude zadním vchodem u vjezdových vrat do farského dvora. Přinést 

můžete oblečení, lůžkoviny, prostěradla, ručníky, záclony, ubrusy, péřové přikrývky, 

bytové textilie, nepoškozenou obuv (svázanou gumičkou), tašky, batohy, kufry s funkčními 

zipy, knihy, časopisy, noviny, menší elektrospotřebiče a drogistické zboží. Věci odevzdejte 

zabalené do igelitových pytlů či krabic.  

NA VÁNOČNÍ AKCE PŘIŠLY STOVKY NÁVŠTĚVNÍKŮ  
Druhý ročník adventního 

trhu spojeného s rozsvícením 

vánočního stromu měl tu 

pravou vánoční atmosféru, 

neboť celé Strážovsko 

přikryla nádherná sněhová 

peřina. Tradiční koledy 

zahrál a zazpíval Chodský 

soubor z Mrákova a následné 

rozsvícení vánočního stromu 

doplnily slavnostní tóny na 

lesnici v podání Julie 

Denkové. Mile působil také 

vánoční trh v prostorách 

radnice. 

Veliký věhlas získávají také Vánoce na hradě Opálka. Již třetí ročník této akce zaznamenal 

velikou účast. Stejně oblíbené je také zpívání u stromku ve Strážově. Letošní akce byla však 

výrazně omezena kvůli státnímu smutku z důvodu tragédie na Filozofické fakultě 

Univerzity Karlovy. Vystoupily tak jen děti s připraveným pásmem vánočních písní.   

BESEDY NÁS ZAVEDLY DO UGANDY, ANDORRY I THAJSKA 

V průměru okolo padesáti posluchačů se pravidelně zúčastňuje našich cestopisných  

a naučných přednášek, které každoročně pořádáme v zimních měsících v zasedací místnosti 

na radnici. I letošní zima byla pestrá a zajímavá. Poslechli jsme si, jak se žije ve Francii, 

projeli se na kole po Toskánsku a pěšky se prošli po svatojakubské cestě.  

Celkem jsme touto formou od podzimu 2019 uspořádali již tři desítky zajímavých besed. 

Účast bývá veliká, někdo se účastní s železnou pravidelností, jiní přicházejí jen na témata, 

která je zajímají. A plány máme i na další sezónu, určitě se máte nač těšit. Letos už nám 

zbývá jedna jediná přednáška, která se uskuteční v pátek 12. dubna 2024 od 18.00 hod.  

a opálecká rodačka Mgr. Václava Morongová nás zavede na Nový Zéland. 

VÝSTAVNÍ MÍSTNOST OBSADILY  NÁDHERNÉ PANENKY 
Ve výstavní místnosti strážovské radnice 

je nyní instalována nová sezónní výstava. 

Návštěvníci si zde mohou prohlédnout 

sbírku panenek.  Výstavu můžete 

navštívit v provozní době místní 

knihovny do 3. 5. 2024.  

Od května do srpna zde budou vystaveny 

fotografie Josefa Kodyma doplněné 

strážovskými krajkami. K vidění zde 

budou také historické dokumenty a listiny 

týkající se městských práv. 

Již nyní můžeme prozradit, že na 

podzimní pouť se výstavní místnost 

promění v obrazovou galerii místní 

rodačky Lucie Koželuhové, rozené 

Klátilové. 

MNOHDY BÝVÁ ZASEDACÍ MÍSTNOST OBSAZENÁ DO POSLEDNÍHO MÍSTEČKA 

CHODSKÝ SOUBOR Z MRÁKOVA VYSTUPOVAL V TRADIČNÍCH KROJÍCH 

SVŮJ PRODEJNÍ STÁNEK MĚLI NA VÁNOČNÍM TRHU 
TAKÉ MLADÍ HASIČI Z VITNĚ 

ÚŽASNÝ SVĚT PANENEK 



LETOŠNÍ TŘÍKRÁLOVÁ  SBÍRKA  TRHALA REKORDY  

Letošní ročník Tříkrálové 

sbírky měl na Strážovsku 

rekordní výtěžek. Díky 

pečlivým koledníkům, kteří 

obešli celé naše správní 

území, se vybralo úcty-

hodných 83 060 Kč. Již tra-

dičně jsou hlavním tahounem 

sbírky sestřičky ze strážovské 

fary doplněné dětmi z nábo-

ženství a dalšími dobro-

volníky.  

Letos se však kvůli nachla-

zením zapojily jen čtyři děti. 

O to náročnější to bylo pro 

všechny zúčastněné. Ke vše-

mu navíce nepřálo počasí – 

jeden den deštivo, druhý den 

mrazivo, až to klouzalo. Děti 

nejvíce potěšily vykoledované 

sladkosti od štědrých sousedů 

a párky k obědu. Moc všem 

zúčastněným děkujeme! Cha-

rita České republiky je velice vděčná za příspěvky ve prospěch potřebných a na podporu 

charitních sociálních služeb a projektů.  

 

 

LETNÍ PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR NA STRÁŽOVSKÉ FAŘE  

Zveme všechny děti ve věku 6–14 let na farní příměstský tábor „Odvážnému Pán Bůh 

přeje“, který se uskuteční na faře ve Strážově (a okolí) 15.–19. července 2024. 

Táborem nás bude provázet biblický příběh Josefa Egyptského. Program bude probíhat 

každý den od 8.30 do 16.30 hod. (příchod dětí mezi 8.00 a 8.30 hod., odchod mezi 16.30 

a 17.00 hod.). Oběd a svačina bude pro děti zajištěna. 

Doporučený příspěvek: 500 Kč/dítě 

Kontaktní osoba: sestra Alžběta Nemelová (strazov@sestrynp.cz, 723 250 405) 

Přihlašovat se můžete do 31. května prostřednictvím odkazu na webových stránkách 

farnosti https://www.farnost-nyrsko.cz. 

 
1.  

 

 

 

 

 

 

Adventní tvoření:  

Adventní období patří mezi 

nejkrásnější čas v roce. Děti se 

začínají těšit na Vánoce. Aby čas 

dětem rychleji a příjemněji 

ubíhal, připravila si místní 

knihovna pro děti výtvarnou 

dílnu s názvem Vánoční 

dekorace. Děti si mohly vyrobit 

srdíčko se čtyřmi plochami na 

čajové svíčky a při společném 

tvoření prožily krásné chvíle. 

Srdíčkový týden: 

Jelikož den svatého Valentýna se u nás 

stává stále oblíbenějším, věnovali jsme se 

mu i v Místní knihovně ve Strážově.  

Od 12. 2. do 15. 2. 2024 bylo pro všechny 

čtenáře knihovny připraveno Rande na-

slepo s knihou. Vybrané knihy byly zaba-

leny. Čtenář zjistil až doma, po rozbalení, 

jakou knihu si vypůjčil. Právě  

v ten okamžik začal čtenář “randit” a zji-

stil, zda to byla láska na první počtení 

nebo se zkrátka k sobě nehodili. 

Pro děti a mládež byla od 12. 2. do 15. 2. 

v knihovně připravena hra s názvem 

Pátrání po srdíčkách. Srdíčka byla pečlivě 

schovaná. Úkolem dětí bylo srdíčka 

vypátrat a pak z nalezených srdíček složit 

obrázek. 
Jana Tremlová 

 

JEDNA Z OBĚTAVÝCH TŘÍKRÁLOVÝCH SKUPINEK 

OKÉNKO MÍSTNÍ KNIHOVNY 
  

SOUROZENCI TOMANOVI Z OPÁLKY 
S VÝSLEDKEM ADVENTNÍHO TVOŘENÍ 

VAŠÍK FRIC PŘI PLNĚNÍ ÚKOLŮ 
SRDÍČKOVÉHO TÝDNE 

mailto:strazov@sestrynp.cz


 
Milí Strážované,  

s příchodem jara také přichází 

pro školáky asi ta nejhezčí 

část školního roku – poslední 

čtvrtletí, které ve škole bývá 

vyplněno obrovským těšením 

se na nadcházející letní 

prázdniny.  

Předchozí období přineslo 

jednu velkou novinku. 

V mateřské škole se díky 

spolupráci a podpoře města 

Strážov podařilo otevřít 

novou třídu Motýlků, která se 

velmi rychle zaplňuje. 

V současné době je ve školce zapsáno 62 dětí. Věřím, že tento počet není konečný  

a u zápisu, který proběhne 7. května, se s mnohými z Vás setkáme. 

Paní učitelky pro naše „školkáčky“ na jaro připravily nabitý program – různé stopovačky, 

hravé dny, návštěvy divadel, ale také společné tvoření rodičů a dětí či pasování předškoláků.  

A na co se můžete těšit v základní škole? Pro budoucí žáky i jejich rodiče je jistě velkým 

okamžikem zápis, který proběhne 9. dubna.  Naproti tomu ty nejstarší z našich žáků čeká 

hned po Velikonocích jeden z prvních kroků do dospělého života – přijímací zkoušky na 

střední školy. Všem našim deváťákům držíme palce a věříme, že se jim podaří studovat  

na školách, které si vybrali. 

V rámci květnových oslav založení města jsme si pro Vás mimo jiné připravili možnost 

nahlédnout do výuky, a to v pátek 24. května. Bližší informace získáte na webových 

stránkách školy. Pokud Vás zajímá, jak to ve škole a školce vypadá, ale osobní návštěva 

Vás příliš neláká, můžete si všechny budovy projít virtuálně, taktéž na našich webových 

stránkách. 

Přestože bývá obvyklé, že o letních prázdninách škola utichne, letos tomu ve Strážově bude 

jinak. V budově 1. stupně proběhne chystaná rekonstrukce obou družinových tříd, výměna 

oken a výměna topení. Z důvodu rozsáhlosti a časové náročnosti celé rekonstrukce jsem se 

rozhodla pro ukončení školního roku s týdenním předstihem, tedy 21. června. V posledním 

červnovém týdnu budou mít žáci ředitelské volno. Pro ty nejmladší bude v omezeném 

režimu fungovat družina. Velice děkuji všem rodičům za pochopení, zaměstnancům  

a zástupcům města Strážov za milou spolupráci. 

Vážení Strážované, přeji Vám krásné a slunečné jarní dny a těším se na setkání ve škole! 

Mgr. Petra Pletichová, ředitelka školy 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

NOVÁ TŘÍDA MOTÝLKŮ V MATEŘSKÉ ŠKOLE  
SE RYCHLE ZAPLŇUJE NEJMENŠÍMI DĚTMI 



PŘIPRAVOVANÉ  AKCE NA JARNÍ POUŤOVÝ VÍKEND   

Strážovská pouť sv. Jiří, která se uskuteční o víkendu 20.–21. dubna 2024, bude  

i letos doprovázena množstvím zajímavých akcí. Jejich přehled je zde:  

➔ Tradičně bude po celý pouťový víkend strážovské náměstí rájem všech dětí. Pouťové 

atrakce (houpačky, kolotoč, střelnice a skákací hrad) budou tentokrát obohaceny  

o autodrom. Rodiče se budou moci navíc na náměstí občerstvit v pivní zahradě. 

➔ Po oba víkendové dny si můžete prohlédnout výstavy na místní radnici, které budou 

otevřeny v sobotu i v neděli, vždy od 10.00 do 17.00 hod. V prvním patře radnice můžete 

navštívit výstavu s názvem „Svět panenek“. Úžasná sbírka panenek pohladí po duši nejen 

děti, ale i dospělí zavzpomínají na svá bezstarostná dětská léta. Pouťový víkend bude 

poslední možností tuto výstavu zhlédnout, neboť ihned poté bude sezónní výstava 

obměněna. Otevřena zde bude také krajkářská expozice, kde je nyní k vidění mimořádná 

výstava prací strážovské rodačky Libuše Kryslové. V přízemí radnice pak bude své obrazy 

vystavovat malíř Alois Anderle z Bezděkova spolu s hostující malířkou Vlastou 

Weberovou. Veřejnost je srdečně zvána na vernisáž výstavy, která se uskuteční v sobotu od 

10.00 hod. 

➔ V pátek večer od 19.00 hod. proběhne na hasičském cvičišti za rybníkem pouťová 

zábava. K tanci a poslechu zahrají kapely Fiasko a Zvlášňý škola. 

➔ V neděli od 11.30 hod. se v místním kostele sv. Jiří uskuteční mše svatá. Celebrovat  

ji bude host ze zahraničí. 

➔ Bohatý bude pouťový víkend na fotbalová utkání, která se odehrají na hřišti SK Kovo-

družstva Strážova. V sobotu se můžete od 10.00 hod. přijít podívat na starší žáky, kteří 

přivítají své vrstevníky z Bolešin. Ve 12.30 hod. se pak představí místní mladší žáci v utkání 

okresního přeboru s týmem Svatoboru Hrádek. V neděli od 10.00 hod. přijďte fandit 

místním dorostencům, kteří poměří své síly s kombinovaným týmem vrstevníků z Nýrska  

a Švihova.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 
 

STRÁŽOVSKÁ RYCHLOSTNÍ ZKOUŠKA 

SOBOTA 20. 4. 2024 

PATRASKA – PLÁSTKY – KROTĚJOV – PATRASKA – KOUPALIŠTĚ – 

ZAHORČICE – OPÁLKA – HARANT 

ČASOVÝ HARMONOGRAM: 

Uzavírka tratě: cca 7:15 hod. 

Start 1. vozidla Historic Vltava rallye (1. okruh): 8:45 hod. 

Start 1. vozidla Rallye Šumava Klatovy (1. okruh): 11:05 hod. 

Start 1. vozidla Historic Vltava rallye (2. okruh): 13:12 hod. 

Start 1. vozidla Rallye Šumava Klatovy (2. okruh): 15:32 hod. 

Otevření tratě: cca 17:30 hod. 
 

 

Po celou dobu závodu budou uzavřeny všechny dotčené silnice i místní komunikace 

na trase rallye. Zároveň v sobotu v době uzavírky nepojedou linkové autobusy  

na trase Strážov – Janovice nad Úhlavou. 
 

Na Strážovsku je situováno velice atraktivní divácké místo (na Patrasce  

u odbočky do Plástek), kde budou závodní auta projíždět dvakrát. Hasiči ze Strážova 

tam budou mít stánek s občerstvením. Na divácká místa se bude vybírat vstupné, 

avšak pro občany Strážovska jsme ve spolupráci s PAMK Klatovy zajistili volné 

vstupenky. Tyto vstupenky budou k vyzvednutí od 17. do 19. dubna na radnici. 

Pošumavský auto moto klub Klatovy i město Strážov děkují předem všem 

občanům i divákům za dodržování kázně a pořádku během celé soutěže. Žádáme 

diváky, aby dodržovali pokyny pořadatelů, nevstupovali do zakázaných prostor  

a při sledování automobilového závodu udržovali dostatečný odstup. 

 



PŘEHLED SPORTOVNÍCH A MOTORISTICKÝCH AKCÍ  

sobota 20. dubna 2024 – na Strážovku po čtyřleté odmlce opět zaburácí motory 

závodních vozidel v rámci Mistrovství ČR v rally. Bližší informace k Historic Vltava 

rallye a Rallye Šumava Klatovy si můžete přečíst na jiném místě našeho zpravodaje.  

neděle 5. května 2024 – zastaví na náměstí ve Strážově od 10.45 do 11.30 hod. kolona 

amerických vozidel. Jedná se o akci, kterou pořádá 4. obrněná Prácheňská jízda. 

Historičtí nadšenci z tohoto spolku se vždy na počátku května vydávají po stopách 

osvobození XII. sboru 3. armády generála G. S. Pattona. Strážov se zařadí mezi města 

a obce, která si díky jejich návštěvě touto formou připomenou výroční osvobození 

jihozápadních Čech americkou armádou. 

sobota 25. května 2024 – část trasy cyklomaratónu horských kol AUTHOR Král 

Šumavy povede také po místních a účelových komunikacích na Strážovsku. Cyklisté 

na kratších trasách přijedou od Bradného do Brtí a budou pokračovat přes Javoříčko  

a Lukavici na Žábu. Nejdelší trasa povede přes hřeben Želivu a dále přes České Hamry 

a Rovnou směrem do Javora. 

 

TURISTÉ ZAHÁJILI SEZÓNU NA OPÁLCE V HOSPODĚ  

Další sezónu zahájili strážovští turisté na konci března posezením s promítáním vzpomínek 

na loňský rok. Zároveň také naplánovali další výlety. Může se přidat kdokoliv, neboť zván 

je každý, kdo má chuť se projít. Termíny i trasy jsou pouze orientační, k jejich upřesnění 

dojde vždy cca 14 dnů předem. Bližší informace jsou zveřejňovány ve skříňce v autobusové 

zastávce a na internetových stránkách www.turiste-strazov.webnode.cz.   

 

PŘEDBĚŽNÝ ROZPIS  VYCHÁZEK NA ROK 2024  

13. dubna – K pramenu řeky Úslavy (Mlázovy, Bernartice, Lukoviště) 

4. května – Po stopách strážců hranic (Alžbětín, Svarožná, Železná Ruda) 

9. června – Do třech států v jeden den (Třístoličník, Plechý, Plešné jezero) 

6. července – Proti proudu řeky Jelenky (Harant, Pušava, Rovná) + táborák 

3. srpna – Krajem románů Karla Klostermanna (Churáňov, Zlatá Studna, Losenice) 

20.–23. září – Podzimní Beskydy pro starší a pokročilé (Rožnov, Pustevny, Vizovice) 

13. října – Za třeboňským kaprem (Rožmberk, Hýlačka, Písek) 

16. listopadu – Závěrečná vycházka s přátelským posezením 

28. prosince – Vánoce na panství rodu Trauttmansdorffů (Horšovský Týn a okolí) 

❖ K 30. dubnu letošního roku 

ukončuje na vlastní žádost svůj 

pracovní poměr Aleš Potužák, 

správce městských lesů. Pracoval 

zde od roku 1996 a začínal v tandemu s tehdejším lesním správcem Františkem Lamrem. 

Děkujeme jménem města za vše, co pro strážovské lesy Aleš Potužák za dlouhých 28 let 

vykonal. A přejeme mu mnoho úspěchů v nové pracovní pozici jednatele společnosti Lesy 

města Klatov. Novým správcem našich městských lesů byl na základě výběrového řízení  

a rozhodnutí rady města jmenován Ing. Petr Kaiser z Brtí. Tento pětačtyřicetiletý lesní 

inženýr pracoval 22 let na různých provozních i administrativních pozicích u Lesů České 

republiky a je také držitelem licence odborného lesního hospodáře.   

❖ V neděli 12. května 2024 vystoupí od 14.00 hod. v obřadní místnosti strážovské radnice 

hudební uskupení Klar4tet. Srdečně zveme širokou veřejnost. Mladí 

hudebníci z Klatov nám určitě přichystají nevšední kulturní zážitek.  

❖ Otisk razítka v deníčku turisty slouží jako potvrzení  

o návštěvě určitého místa a jako propagace té či oné turistické 

atrakce. Svá turistická razítka mají nejen památkové objekty – hrady, 

zámky, muzea, ale i městská infocentra, rozhledny, horské boudy, 

někde i hospody a kempy. Od letošní turistické sezóny se jedním 

takovým razítkem může pyšnit i Strážov. Do svého turistického 

deníku si jej turisté mohou otisknout na radnici případně v místní 

knihovně.  

❖ Znalci Strážova již jistě zaregistrovali chybějící zvukovou kulisu, kterou 

z Kovodružstva do širokého okolí vydával starý pístový kompresor od firmy Sauer 

Žandov. Klepavý zvuk měnící se podle odběru vzduchu v Kovodružstvu se za příznivých 

podmínek rozléhal širým okolím. Provoz tohoto kompresoru s motorem 55 kW byl 

ukončen a nahrazen moderním šroubovým kompresorem s motorem 22 kW. Zároveň 

proběhla výměna starých železných rozvodů vzduchu, které již vykazovali 50 % ztrát 

tlakového vzduchu. Nové rozvody jsou provedeny v hliníkovém potrubí. Málokdo si 

uvědomuje, že stlačený vzduch patří mezi velmi drahé energie. Při výrobě stlačeného 

vzduchu vzniká velké množství odpadního tepla, které je v Kovodružstvu využíváno pro 

ohřev teplé vody.  O podobnou zvukovou kulisu již Strážov přišel v sedmdesátých letech 

minulého století, kdy byl ukončen provoz lisu (přezdívaného ONDRA), který stál na dvoře 

Kovodružstva. Tento lis vydával hlas podobný zvuku zvonu a rozléhal se za příznivých 

podmínek širokým okolím. 

❖ Únorovou masopustní veselicí ve Strážově maškarní bály neskončily, neboť v dubnu 

přijdou na řadu děti. TJ SOKOL Strážov totiž pořádá dětské šibřinky v sobotu 13. dubna 

od 14.00 hod. v místní sokolovně. 

❖ Bohatý společenský a kulturní život nás čeká v době letošních prázdnin. O plánu akcí 

na prázdninové měsíce vás budeme informovat v dalším čísle našeho zpravodaje. Zahálet 

však nemusíte ani v květnu a červnu. Okrsková hasičská soutěž se na strážovském 

hasičském cvičišti uskuteční v sobotu 18. května 2024. V sobotu 22. června 2024 pak  

na krytém parketu ve Vitni vystoupí legendární kapela Sifon. Příznivci zlatavého  

moku se mohou těšit na pivní slavnosti, které na strážovském náměstí proběhnou ve dnech 

28.–29. června 2024. 



   Z HISTORIE STRÁŽOVSKÉ KOPANÉ 

Strážovská stopa ve Slavii 
Připomeňme si významné sportovní postavy s vazbou na Strážov.  

Josef Toman, syn hostinského Jiřího ve Strážově č. p. 44, se v roce 1900 

oženil s Josefou Kalivodovou, dcerou měšťana a obchodníka Jana 

Kalivody z čísla popisného 142, a měl s ní 4 děti: Karla, Antonína, Jana a Marii. Dne  

28. 5. 1912 se s rodinou přihlásil k pobytu v Praze 7. O tři roky později, přesně 26. 5. 1915, 

již bydleli v čísle popisném 963 v Janovského ulici, kde ještě dnes je v provozu restaurace 

Garam. 

Nejstarší syn Karel Toman se narodil 7. 4. 1902 ve Strážově a dne 23. 6. 1928 se v Praze 

jako úředník oženil s Františkou Šafránkovou. Již v dubnu 1916 zmiňují Národní listy gól 

docílený krásnou ranou z dálky pravého křídla prvního žákovského mužstva Slavie Karla. 

Postupem času hraje za juniory, poté v záložním mužstvu Slavie. Dne 6. 6. 1920 nastupuje 

společně s legendami Slavie Jaroslavem Cháňou, Antonínem Razesbergrem (Rácou), 

Karlem Nytlem, Rudolfem Holým, Valentinem (Vildou) Loosem, Antonínem Kovářovicem 

a Jindřichem Šoltysem k mistrovskému utkání s Unionem. Dne 25. 3. 1923 v mistrovském 

utkání s AFK Vršovice (Bohemians) si zahraje po boku dalších známých hráčů nejen Slavie 

Emila Seiferta, Františka Plodra, Rudolfa Sloupa (Štapla) a Jana Vaníka. A konečně dne  

10. 8. 1924 v přátelském utkání v Mladé Boleslavi 

hraje společně s Františkem Pláničkou a Josefem 

Silným. Dle mých statistik odehrál Karel Toman za 

první mužstvo Slavie v letech 1920 až 1924 celkem 

7 utkání, z toho 2 mistrovská v nejvyšší soutěži 

Středočeské župy. 

I v pořadí třetí ze synů Jan Toman se narodil  

21. 2. 1906 ve Strážově. V březnu 1925 je v Národní 

politice zmiňován jako střelec všech tří gólů druhého 

amatérského mužstva Slavie s Olympií VIII. Později 

hrál za první amatérské mužstvo (v roce 1925 byl  

v naší kopané zaveden profesionalismus) na levém 

křídle vedle legendárního brankáře Františka 

Pláničky, který si v tomto mužstvu často zahrál na 

místě levé spojky. Ve Slavii je Jan Toman zmiňován 

v letech 1925 a 1926. Je nutné si uvědomit, že Slavia 

byla ve dvacátých letech minulého století na špici 

tehdejší československé kopané, v roce 1925 

vyhrála vůbec první ročník ligy. Takže účast  

v některém jejím mužstvu svědčila o mimořádných 

schopnostech fotbalisty. 

Na konci dvacátých a na začátku třicátých let se oba bratři objevují v dresu AFK Union VII. 

První mužstvo tohoto oddílu, které hraje Mistrovství amatérů 1A třídy, si zpravidla dává 

sraz u Tomanů, nechá se očekávat, že v restauraci. 

Také prostřední syn Antonín 

měl sportovního ducha. 

Určitý čas prý dokonce 

hrával v pražské Spartě. Osud 

jej však zavál zpátky na Strá-

žovsko, konkrétně do opá-

leckého mlýna v Oboře. 

V roce 1945 se oženil s Fran-

tiškou Babkovou, pomocnicí 

v domácnosti zdejšího mly-

náře Karla Kalivody. Právě 

tento mlynář si Antonína 

v dospělém věku adoptoval  

a ten přijal jméno Kalivoda. 

Sportovní geny se zde v rodině dědí z generace na generaci. Ne náhodou je tedy skvělý 

běžec na lyžích a bývalý reprezentant České republiky Tomáš Kalivoda pravnukem výše 

zmiňovaného Antonína.                                                                            Eugen Scheinherr 

SICE NEKVALITNÍ, ZATO NESMÍRNĚ CENNÁ FOTOGRAFIE. KAREL TOMAN 
(VPRAVO DOLE) SPOLEČNĚ S BUDOUCÍMI REPEREZENTANTY ZDEŇKEM 

KUMERMANEM, JOSEFEM ČAPKEM A JINDŘICHEM ŠOLTYSEM 

ANTONÍN TOMAN NA FOTBALOVÉM SNÍMKU 
UPROSTŘED 

JAN TOMAN JAKO 
SEDMNÁCTILETÝ NA 

FOTOGRAFII Z CESTOVNÍHO 
PASU NA SPORTOVNÍ ZÁJEZD 

SK SLAVIA 


